# 重点产业政策 Key Industrial Policy

## 制造业

### 1. 湛江市促进中小企业(民营经济)高质量发展的若干措施(湛办字〔2019〕13 号)

- (1) 获评国家、省级、市级"专精特新""小巨人""高成长""单项冠军"知识产权示范优势等称号或中小企业(民营企业)公共服务、技术服务、创业创新示范等企业分别给予一次性 50 万元、30 万元、20 万元奖励。对拥有中国驰名商标、地理标志商标或产品的企业根据纳税情况最高奖励 100 万元,获得中国质量奖、广东省质量奖企业分别奖励 50 万元和 10 万元。
- (2) 对智能化改造项目企业,按设备更新发票金额 30% 给予事后奖补,最高 200 万元。物流网标杆企业最高奖补 1000 万元。

实施单位: 湛江市工业和信息化局

### 2. 湛江市扶持专精特新重点企业发展绿色通道行动计划(2021-2025 年)

为全市营收前 50 名中小企业以及专精特新重点企业设立直通、快捷的"绿色通道", 在项目审批、能源供应、获得信贷、便捷纳税、货物通关、人才培育(引进)方面实施"特 事特办""慢事快办"等特殊工作机制。

实施单位: 湛江市工业和信息化局

### 3. 湛江市促进中小企业(民营经济)发展专项融资行动计划(2021-2025 年)

为我市战略性产业集群企业和高质量发展中小企业提供融资支持,为我市规模以上工业企业、高新技术企业、专精特新中小企业提供融资增信,降低企业融资成本。

实施单位: 湛江市工业和信息化局

## 4. 湛江市促进中小企业(民营经济)发展科技创新行动计划(2021-2025 年)

培育发展一批科技型中小企业,提升我市中小企业科技创新能力、创新成果转化能力,促进我市创新服务体系取得新突破。力争 2023 年,全市高新技术企业达到 450 家,科技型中小企业达到 350 家。

实施单位: 湛江市工业和信息化局

## MANUFACTURING

# 1. A series of measures to promote the high-quality development of SMEs (private economy) in Zhanjiang (Zhanjiang Government Document[2019] No. 13)

(1) Awarded titles such as national, provincial and municipal outstanding "little giant", "high growth", and "manufacturing champion" intellectual property demonstration advantages or small and medium-sized enterprises (private enterprises) public services, technical services, entrepreneurship Innovative demonstration and other enterprises were given one-time rewards of 500,000 yuan, 300,000 yuan, and 200,000 yuan respectively. Companies with well-known trademarks, geographical indication trademarks or products in China will be awarded a maximum of 1 million yuan according to the tax situation, and enterprises that have won the China Quality Award and the Guangdong Quality Award will be awarded 500,000 yuan and 100,000 yuan respectively.

(2) For intelligent transformation project enterprises, 30% of the equipment update invoice amount will be given an after-event bonus for no more than 2 million yuan. The top bonus for the benchmarking enterprise of logistics network is 10 million yuan.

Implementing unit: Zhanjiang City Bureau of Industry and Information Technology

# 2. Action Plan to Support the Development of Green Channels for Outstanding Enterprises in Zhanjiang(2021-2025)

Establish a direct and fast "green channel" for the city's top 50 small and medium-sized enterprises in terms of revenue, as well as outstanding enterprises, to implement project approval, energy supply, access to credit, convenient tax payment, customs clearance of goods, and talent development (introduction). Special work mechanisms such as "Special handling for Special Affairs" and "Efficient Handling for Complicated Affairs".

Implementing unit: Zhanjiang City Bureau of Industry and Information Technology

# 3. Special financing action plan to promote the development of small and medium sized enterprises (private economy) in Zhanjiang.(2021-2025)

Provide financing support for the city's strategic industrial cluster enterprises and high-quality development of small and medium-sized enterprises, and provide financing credit enhancement for industrial enterprises above designated size, high-tech enterprises, and outstanding small and medium-sized enterprises in the city to reduce corporate financing costs.

Implementing unit: Zhanjiang City Bureau of Industry and Information Technology

# 4. Zhanjiang 's Action Plan for Promoting the Development of Small and Medium-sized Enterprises (Private Economy) to Develop Scientific and Technological Innovation (2021-2025)

Cultivate and develop a number of small and medium-sized technology-based enterprises, enhance the city's small and medium-sized enterprises' capacity for scientific and technological innovation and transformation of innovation achievements, and promote new breakthroughs in the city's innovative service system. Strive to reach 450 high-tech enterprises and 350 high-tech SMEs in the city by 2023.

Implementing unit: Zhanjiang City Bureau of Industry and Information Technology

### 5. 湛江市扶持中小企业(民营经济)发展人才培育及权益保护行动计划(2021-2025年)

鼓励中小企业引进高层次人才和紧缺人才、培育和储备人才,优化中小企业服务、加强中小企业合法权益保护,为民营企业发展保驾护航。

实施单位: 湛江市工业和信息化局

### 6. 湛江市中小企业市场开拓行动计划(2021-2025 年)

开展"湛货湛江行""湛货全国行""湛货境外行"行动,利用国内国际"两种资源", 开拓湛货国内外市场,促进贸易与产业协调发展。

实施单位: 湛江市工业和信息化局

## 建筑业

#### 7. 湛江市人民政府关于扶持建筑业加快发展的若干意见(湛府规〔2021〕2号)

- (1) 符合条件的新注册建筑业企业,自取得资质证书之日起 2 年内在我市缴纳增值税和企业所得税累计达 500 万元的、200 万元,一次性扶持 10 万元、5 万元。
- (2) 对晋升为施工总承包特级资质的企业给予 800 万元扶持;晋升为施工总承包一级资质的企业给予 300 万元扶持;晋升为专业承包一级资质(非最低等级资质)的企业给予 20 万元扶持,分 3 年平均支付。
- (3) 外地建筑业企业迁入我市存续 2 年以上并取得安全生产许可证书的,按企业最高等级资质扶持,最高扶持 800 万元。
- (4) 本市建筑业企业承建市内工程获得"鲁班奖"的每项奖励 200 万元,获得"詹天佑奖""国家优质工程奖""全国市政金杯奖"的每项奖励 100 万元,获得"全国绿色建筑创新奖"的每项奖励 50 万元,获得"广东省建设工程金匠奖"的每项奖励 20 万元;承建市外工程获得"鲁班奖"的每项奖励 100 万元,获得"詹天佑奖""国家优质工程奖""全国市政金杯奖"的每项奖励 50 万元,获得"全国绿色建筑创新奖"的每项奖励 25 万元,获得"广东省建设工程金匠奖"的每项奖励 10 万元。
- (5) 在我市注册登记,外出承接工程年回湛缴纳增值税和企业所得税合计 20 万元以上(含)的建筑业企业,以按上年度地方财政贡献为基数,按基数的 5%-6% 和 10%-15% 的比例给予资金扶持,地方贡献量同比增长的,再分别按增量的 12 % 和 30% 的比例给予资金扶持。

实施单位: 湛江市住房和城乡建设局

# 5. Action Plan to Support the Development of Small and Medium-sized Enterprises (Private Economy), Talent Cultivation and Rights Protection in Zhanjiang (2021-2025)

Encourage small and medium-sized enterprises to absorb high-calibre talents and talents in shortage, build talent pools, optimize services for small and medium-sized enterprises, strengthen the protection of their legal rights and interests, thus protecting development of private enterprises.

Implementing unit: Zhanjiang City Bureau of Industry and Information Technology

#### 6. SME Market Development Action Plan of Zhanjiang (2021-2025)

Carry out campaigns of "Zhanjiang products going local, nationwide and global", making use of resources home and abroad to develop domestic and foreign markets for local products, and promote the coordinated development of trade and industry.

Implementing unit: Zhanjiang City Bureau of Industry and Information Technology

## **CONSTRUCTION INDUSTRY**

# 7. A series of guidelines of Zhanjiang Municipal People's Government on Supporting Speedy Development of the Construction Industry (Zhanjiang Government Regulation [2021] No. 2)

- 1. Eligible newly registered construction enterprises, within 2 years from the receiving date of qualification certificate, have paid VAT and corporate income tax in our city with a total of 5 million yuan and 2 million yuan, and a one-time support of 100,000 yuan and 50,000 yuan.
- 2. Provide 8 million yuan support for enterprises promoted to the special qualification of general construction contracting; 3 million yuan support for the enterprises promoted to the first-level qualification of construction general contracting; and 3 million yuan support for the enterprises promoted to the first-level qualification of professional contracting (not the lowest level of qualification) 200,000 yuan of support will be paid on average in 3 years.
- 3. If a non-local construction enterprise has moved into our city for more than 2 years and has obtained a production safety license, it will be supported according to the highest level of qualification of the enterprise, with a maximum support of 8 million yuan.
- 4. The city's construction enterprises that win the China Construction Engineering Luban Award each receive award of 2 million yuan, and the "Zhan Tianyou Award", "National Quality Engineering Award", and "National Municipal Golden Cup Award" each receive award of 1 million yuan. The "National Green Building Innovation Award": 500,000 yuan, and the "Guangdong Province Construction Project Goldsmith Award": 200,000 yuan; for the construction of projects outside the city winnning the China Construction Engineering Luban Award, each receives award of 1 million yuan, the "Zhan Tianyou Award", "National Quality Engineering Award", "National Municipal Golden Cup Award": 500,000 yuan, the "National Green Building Innovation Award": 250,000 yuan, the "Guangdong Province Construction Project Goldsmith": 100,000 yuan.
- 5. Registered in our city, construction enterprises that pay value-added tax and corporate income tax in total of more than 200,000 yuan (including this number) in the annual return to Zhan to undertake projects out of the city, based on the local financial contribution of the previous year, and 5%-6 of the base % And 10%-15% are given financial support, and if the local contribution has increased year-on-year, financial support will be given at the proportions of 12% and 30% of the increase respectively.

Implementing unit: Housing and Urban-Rural Development Bureau of Zhanjiang City

## 航运业

### 8. 湛江市人民政府关于促进我市航运业发展的实施意见(湛府规〔2020〕1号)

- (1) 在我市登记注册的航运企业,按照每年对市级财政贡献,达到 100 万元至 2000 万元(不含本数)的,前两年奖励 90%,后两年奖励 50%;超过 2000 万元(含本数)的,前两年奖励 95%,后两年奖励 55%。
- (2) 我市注册的航运企业新建、从市外购入或迁移并在我市登记入户的自有船舶运力(非老旧运输船舶运力,融资租赁船舶视为自有船舶运力),按船龄给予落户补助,最高一次性补助 60 元 / 吨。
- (3) 我市注册的航运企业自有并经营的船舶运力规模达到 5 万载重吨的,一次性奖励 50 万元,每增加 1 万载重吨再奖励 10 万元,每家航运企业累计不超过 400 万元。
- (4) 符合条件的新造船舶贷款额度可提高至 50%-70%,对新增船舶运力贷款给予贴息补助,单艘船舶累计补贴不超过 400 万元。
- (5) 新引进并在我市注册自有船舶运力 20 万载重吨以上(含本数)的航运企业,购买自用办公用房或购买土地自建办公用房,给予每平方米 1000 元的一次性补贴,最高补贴金额为 200 万元。租赁办公用房的(不包括附属和配套用房),每年按照新租赁办公场地实际租金 20% 给予补贴,补贴期 3 年,其中租金补贴上限为 8 元 / 平方米 / 月,租赁补贴面积上限为 3000 平方米。
- (6) 我市大型工业企业与航运企业构建航货联盟,对进出我市的煤炭、金属矿石、石油、粮食、化肥、钢材等大宗物资,由我市航运企业且注册在我市的船舶(含光租)承运的,按照货运量年增量部分每年给予货主单位 1 元 / 吨的奖励。

实施单位: 湛江市交通运输局

## 9. 湛江市人民政府关于促进湛江港口集装箱运输业发展的若干措施(湛府规〔2021〕1号)

- (1) 进驻我市的国际集装箱班轮公司地区总部或操作中心,以及国际大型跨国配送中心和货代公司华南地区总部,一次性补助搬迁费 50 万元。
- (2) 在湛江港口从事集装箱运输且签订港口装卸协议的航运企业,当年完成总箱量比上年度增量的部分按标准分类补助,每标准箱最高补助 50元;广东省内客户年度经由湛江港口进出口的外贸重箱增量的部分,每增加 1 个标准重箱补助 50元;对污染性货物"散改集"或"汽改集"增量部分,每标箱补助 100元。
- (3) 对船公司每新增开 1 条国际集装箱班轮航线 (国外港口只挂靠越南的除外),按要求一次性补助 150 万元;每新增开 1 条内贸集装箱干线 (航线挂港为广东省以北港口),按要求一次性补助 100 万元;新开通珠三角直达航线 (中转支线除外),按要求补助 5000 元/航次。
- (4) 对组织经济腹地的外贸箱源(不含海铁联运)经由湛江港口进出的经营人或代理人,补助 300 元 / 标箱;对进出湛江港口的海铁联运内外贸集装箱经营人或代理人,补助 600 元 / 标箱。
  - (5) 对船公司中转重箱补助 50 元 / 个;中转航线航次补助 5000 元 / 次。
  - (6) 对湛江企业在经济腹地投资设立无水港,按规定最高补助 200 万元。

实施单位: 湛江市交通运输局

## SHIPPING BUSINESS

# 8. Implementation Opinions of Zhanjiang Municipal People's Government on Promoting the Development of Shipping Industry in City (Zhanjiang Government Regulation [2020] No. 1)

(1) For shipping companies registered in our city, if the annual contribution to the municipal finance reaches 1 million to 20 million yuan (excluding this number), 90% will be awarded in the first two years and 50% in the following two years; For 20 million yuan (including this number), 95% will be awarded in the first two years and 55% in the following two years.

- (2) Shipping companies registered in our city have newly built, purchased or relocated from outside the city and registered their own ship capacity in our city (non-old transport ship capacity, finance leased ships are regarded as self-owned ship capacity), according to The age of the vessel will be given a settlement subsidy, up to a one-off subsidy of 60 yuan/ton.
- (3) If the shipping capacity of the registered shipping companies in our city reaches 50,000 dwt, a one-time award of 500,000 yuan will be awarded, and an additional 100,000 yuan will be awarded for each additional 10,000 wt. Each shipping company will not exceed 4 million yuan.
- (4) The loan limit for eligible new-built ships can be increased to 50%-70%, and interest subsidies will be given to loans for new ship capacity, and the accumulative subsidy for a single ship will not exceed 4 million yuan.
- (5) Newly introduced and registered shipping companies with self-owned ships of more than 200,000 dwt (including this number) in our city, purchase self-use office buildings or purchase land for self-built office buildings, a

one-time payment of 1,000 yuan per square meter The maximum subsidy amount is 2 million yuan. For leased office premises (excluding ancillary and supporting premises), an annual subsidy of 20% of the actual rent of the newly leased office space will be provided for a period of 3 years. The upper limit of the rent subsidy is 8 yuan/ $m^2$ / month.

and the upper limit of the lease subsidy area It is 3000 square meters.

(6) The city's large industrial enterprises and shipping companies have established an air cargo alliance. For the coal, metal ore, petroleum, grain, fertilizer, steel and other bulk materials entering and leaving the city, the shipping companies of the city and the ships registered in the city (Including bare lease), the cargo owner will be

rewarded 1 yuan/ton per year based on the annual increase in freight volume.

Implementing unit: Zhanjiang City Transportation Bureau

# 9. Several Measures of Zhanjiang Municipal People's Government on Promoting the Development of Zhanjiang Port Container Transport Industry (Zhanjiang Government Regulation [2021] No. 1)

(1) Regional headquarters or operation centers of international container liner companies stationed in our city, as well as international large-scale multinational distribution centers and freight forwarding companies' South China regional headquarters, will receive a one-time subsidy of 500,000 yuan for relocation.

- (2) Shipping companies engaged in container transportation at Zhanjiang Port and signed port loading and unloading agreements will receive a standard classification subsidy for the increase in the total container volume completed in the current year over the previous year, with a maximum subsidy of 50 yuan per standard container; customers in Guangdong Province pass through Zhanjiang each year For the incremental part of foreign trade heavy container imports and exports at the port, a subsidy of 50 yuan per additional standard heavy container; for the incremental part of polluting goods "bulk-to-integrated" or "integrated-to-bulk", a subsidy of 100 yuan per standard container.
- (3) For each newly opened international container liner route for shipping companies (except for foreign ports that only call in Vietnam), a lump-sum subsidy of 1.5 million yuan will be provided as required; Ports north of Guangdong Province), a one-time subsidy of 1 million yuan as required; newly opened direct routes to the Pearl River Delta (except for the transfer branch), a subsidy of 5,000 yuan per voyage as required.
- (4) To Operator or agent organizing the economic hinterland of foreign trade container sources (excluding searail combined transportation) through Zhanjiang port, a subsidy of 300 yuan per TEU; for domestic and foreign trade container operators or Agent, subsidy 600 yuan / TEU. (5) A subsidy of 50 yuan per transfer for shipping companies for heavy containers; a subsidy of 5000 yuan per voyage for transfer routes.
- (6) For Zhanjiang enterprises to invest and establish dry ports in the economic hinterland, the maximum subsidy is 2 million yuan according to regulations.

Implementing unit: Zhanjiang Municipal Transportation Bureau

## 汽车产业

# 10. 湛江市人民政府办公室关于印发湛江市加快新能源汽车产业创新发展实施方案的通知(湛府办〔2021〕19号)

- (1) 支持新能源汽车规模化生产。培育新能源汽车整车制造基地、动力电池生产基地、原材料基地,发展氢燃料电池汽车产业链。加快充电(加氢)基础设施建设,对加氢站建设给予补贴。
- (2)加强新能源汽车推广应用,推动公交电动化,扩大其它公共领域新能源汽车应用规模,加大氢燃料电池汽车推广力度,增强新能源汽车购买,使用便利性和实惠性,完善废旧汽车拆解回收利用体系。

实施单位: 湛江市发展和改革局

## 科技创新

### 11. 湛江市人民政府关于加快科技创新的若干政策意见(湛府(2015)68号)

- (1) 对我市符合条件的新型研发机构近3年投入的基础设施、科研仪器和设备经费等,市财政给予最高400万元补助。
- (2) 对面向创新创业的科技风险投资基金和科技金融服务机构,通过竞争性分配方式给 予不超过 200 万元的运营补贴。
- (3) 对被认定为市级科技企业孵化器的,在建设、新增孵化面积、营运、绩效等方面给予全面补贴,对在孵企业实行租金补贴。被认定为国家级、省级科技企业孵化器的,分别给予一次性补贴资金 300 万元、100 万元。
- (4) 获得新认定(复审)的高新技术企业,或获得认定的国家级、省级创新型(试点)企业,一次性奖励 10 万元。对新认定的国家级和省级重点实验室、工程技术研究开发中心和企业技术中心,分别一次性奖励 100 万元、30 万元。
- (5) 对获得国家专利金奖和专利优秀奖的项目,分别给予奖励 50 万元和 30 万元;对获得省专利金奖和专利优秀奖的项目,分别给予奖励 20 万元和 10 万元。
- (6) 对获得知识产权认证的企业给予奖励 8 万元;对获得国家级和省级知识产权示范企业,分别给予奖励 20 万元和 10 万元。

实施单位: 湛江市科学技术局

## 12. 湛江市高新技术企业培育扶持办法(湛府规〔2018〕8号)

- (1) 新认定为国家高新技术企业的,一次性给予补助 20 万元;新认定为广东省高新技术企业培育库入库企业的,一次性给予补助 10 万元。
- (2) 符合国家高新技术企业认定以及广东省高新技术企业培育库入库申报条件,但是评审未获通过的,一次性给予补助 5 万元。
  - (3) 新引进的国家高新技术企业,一次性给予补助 20 万元。

实施单位: 湛江市科学技术局

### **AUTOMOTIVE INDUSTRY**

# 10. Notice of Zhanjiang Municipal People's Government Office on Printing and Distributing Zhanjiang's Implementation Plan for Accelerating the Innovation and Development of the New Energy Automobile Industry (Zhanjiang government office [2021] No. 19)

(1) Support the scale production of new energy vehicles. Cultivate new energy vehicle manufacturing bases, power battery production bases, and raw material bases, and develop the hydrogen fuel cell vehicle industry chain. Speed up the construction of charging (hydrogenation) infrastructure and provide subsidies for the

construction of hydrogen refueling stations.

(2)Promote and application of new energy vehicles and bus electrification of, expand the application scale of new energy vehicles in other public areas, increase the promotion of hydrogen fuel cell vehicles and make new energy vehicles more affordable and cost-effective, and improve systems to recyle scrap vehicles.

Implementing unit: Zhanjiang Municipal Development and Reform Bureau

### TECHNOLOGICAL INNOVATION

# 11. Several policy opinions of Zhanjiang Municipal People's Government on accelerating scientific and technological innovation (Zhanjiang Government [2015] No. 68)

- (1) The municipal will provide up to 4 million yuan in subsidies for the infrastructure, scientific research instruments and equipment invested by the qualified new research and development institutions in the city in the past three years.
- (2) For technology venture capital funds and technology financial service institutions oriented to innovation and entrepreneurship, an operating subsidy of no more than 2 million yuan will be given through a competitive distribution method.
- (3) Provide comprehensive subsidies for construction, new incubation area, operation, performance, etc. that are recognized as municipal-level technology business incubators, and implement rent subsidies for incubating enterprises. Those recognized as national and provincial technology business incubators will be given a one-time subsidy of 3 million yuan and 1 million yuan respectively.
- (4) A one-time reward of 100,000 yuan for high-tech enterprises that have obtained new certification (re-examination), or national or provincial-level innovative (pilot) enterprises that have been certified. For newly recognized national and provincial key laboratories, engineering technology research and development centers, and enterprise technology centers, a one-time reward of 1 million yuan and 300,000 yuan will be given respectively.
- (5) For the projects that won the National Patent Gold Award and Patent Excellence Award, 500,000 yuan and 300,000 yuan will be awarded respectively; for the projects that won the Provincial Patent Gold Award and Patent Excellence Award, 200,000 yuan and 100,000 yuan will be awarded respectively.
- (6) 80,000 yuan will be awarded to enterprises that have obtained intellectual property certification; 200,000 yuan and 100,000 yuan will be awarded to national and provincial-level intellectual property demonstration enterprises.

Implementing unit: Zhanjiang Science and Technology Bureau

# 12. Measures for the Cultivation and Support of High-tech Enterprises in Zhanjiang City (Zhanjiang Government Regulation [2018] No. 8)

......

- (1) Those newly recognized as national high-tech enterprises will receive a one-time subsidy of 200,000 yuan; those newly recognized as high-tech enterprises in Guangdong Province will receive a one-time subsidy of 100,000 yuan.
- (2) Those passing the accreditation of national high-tech enterprises and requirements for storage cultivation of high-tech enterprises in Guangdong Province, but not the overall review, will be given a one-time subsidy of 50,000 yuan.
  - (3) Newly introduced national high-tech enterprises will be given a one-time subsidy of 200,000 yuan. Implementation unit: Zhanjiang Science and Technology Bureau

### 13. 湛江市科技企业孵化器、众创空间管理办法(湛科[2019]94号)

- (1) 新认定的市级孵化器、市级众创空间一次性补助 30 万元、10 万元。
- (2) 被认定为省级科技企业孵化器、国家级科技企业孵化器的,分别一次性给予补助 100 万元、300 万元。被认定为省级众创空间、国家级众创空间的,分别一次性给予补助 20 万元、50 万元。
  - (3) 对新增孵化器面积给予资金补贴,补贴金额最高不超过 400 万元。
- (4) 对市级以上孵化器公共服务平台建设项目,从建设之日起三年内,仪器设备购置总额在 100 万元以上的给予 10% 的经费补贴,补贴金额最高不超过 50 万元。

实施单位: 湛江市科学技术局

# 14. 湛江市科学技术局关于鼓励科技服务机构服务高新技术企业认定资助办法(湛科〔2020〕121号)

科技服务机构服务我市企业成功通过高新技术企业认定的,每通过一家资助 5 万元。 实施单位:湛江市科学技术局

## 商贸业

### 15. 湛江市促进水海产品和冻肉进口的若干办法(试行)(湛府规〔2019〕12号)

- (1) 对注册本市企业年度实现进口总额 15 亿元以上(含本数)的企业,一次性给予最高 500 万元奖励。
- (2) 对已投入使用的冷链物流园区面积超过 10 万平方米(含本数),固定资产投资超过 2 亿元(含本数),用作冷链物流设施及活动的面积超过总面积 50%,且入园"四上企业"达到 10 家的新建园区,3 年内每年度最高予园区运营单位 50 万元奖励。
- (3) 对冷库标准化改造且总投资 100 万元以上(含本数)的,最高给予 100 万元补助;对新建规模在 5000 立方米以上(含本数)的保鲜库、变温库、气调库、立体自动化冷库等公共冷藏设施项目,且总投资在 2000 万元人民币以上(含本数),最高给予 300 万元补助;口岸配套设施具备实施监管功能且总投资在 1000 万元人民币以上(含本数),最高给予 200 万元补助。对公共型保税冷库一个年度缴交电费 500 万元人民币以上(含本数),最高给予 50 万元补助。
- (4) 对年度进口水海产品、冻肉总值达到 1.5 亿美元的企业,给予 300 万元补贴。进口总值超过 1.5 亿美元的,按标准对超出部分给予补贴。

实施单位: 湛江市商务局

# 13. Zhanjiang City Technology Business Incubator and Maker Space Management Measures (Zhanjiang Science[2019] No. 94)

- (1) A one-time subsidy of 300,000 yuan and 100,000 yuan for newly recognized municipal incubators and municipal crowd-creation spaces.
- (2) Those recognized as provincial-level technology business incubators and national-level technology business incubators will receive a lump-sum subsidy of 1 million yuan and 3 million yuan respectively. Those recognized as provincial-level makers' spaces and national-level makers' spaces will receive a one-off subsidy of

200,000 yuan and 500,000 yuan respectively.

- (3) Fund subsidies shall be provided for the area of newly-added incubators, and the maximum subsidy amount shall not exceed 4 million yuan.
- (4) For incubator public service platform construction projects above the municipal level, within three years from the date of construction, a 10% subsidy will be given to the purchase of instruments and equipment with a total purchase of more than 1 million yuan, and the maximum subsidy amount will not exceed 500,000 yuan.

Implementing unit: Zhanjiang Science and Technology Bureau

# 14. Measures of Zhanjiang Municipal Science and Technology Bureau on Encouraging Science and Technology Service Institutions to Serve High-tech Enterprises Confirmation Funding Measures (Zhanjiang Science[2020] No. 121)

The scientific and technological service organizations that serve our city's enterprises that successfully pass the identification of high-tech enterprises will receive a subsidy of 50,000 yuan each.

Implementing unit: Zhanjiang Science and Technology Bureau

## **COMMERCE INDUSTRY**

# 15. A Series of Measures of Zhanjiang City to Promote Imports of Aquatic Products and Frozen Meat (OnTrial) (Zhanfu Regulation [2019] No. 12)

- (1) A one-time reward of up to 5 million yuan will be given to enterprises registered in this city that achieve annual imports of more than 1.5 billion yuan (including this number).
- (2) The area of the cold chain logistics park that has been put into use exceeds 100,000 square meters (including the number), the fixed asset investment exceeds 200 million yuan (including the number), and the area used for cold chain logistics facilities and activities exceeds 50% of the total area , And the newly-built park with 10 "four above-standard enterprises" entering the park will receive a reward of up to 500,000 yuan per year to the park operating unit within 3 years.
- (3) For the standardized transformation of cold storage and the total investment of more than 1 million yuan (including the number), the maximum subsidy is 1 million yuan; for the newly-built fresh-keeping storage, variable temperature storage, air conditioning storage, and Three-dimensional automated cold storage and other public cold storage facilities projects, and the total investment is more than 20 million yuan (including the figure), and the maximum subsidy is 3 million yuan; the port supporting facilities have the function of implementing supervision and the total investment is more than 10 million yuan (including the figure), The maximum subsidy is 2 million yuan. For public bonded cold storage, the annual payment of electricity charges of 5 million yuan or more (including the amount) will be given up to 500,000 yuan in subsidies.
- (4) A subsidy of 3 million yuan will be given to enterprises whose annual import value of aquatic products and frozen meat reaches 150 million U.S. dollars. If the total value of imports exceeds US\$150 million, subsidies will be provided for the excess according to the standard.

Implementing unit: Zhanjiang Municipal Bureau of Commerce

# 16. 湛江市商务局关于促进中国 (湛江) 跨境电商综合试验区发展的扶持办法 (湛商务〔2021〕76号)

- (1) 对每个跨境电商服务企业按应用平台系统建设费 50% 给予不超过 100 万元的一次性扶持资金。
- (2) 对年度跨境电商交易额超过 1000 万元的企业,按标准给予每家企业每年不超过 250 万元扶持。
- (3) 对年度跨境电商交易额亿元以上且实际发生跨境电商物流费用 100 万元以上的企业,按物流费用的 20% 给予每家企业每年不超过 200 万元扶持。
- (4) 对自主建设经营面积 1000 平方米、服务湛江企业 5 家以上的海外仓,按照建设、租赁、购置设备等费用的 50% 给予每家企业每年不超过 25 万元扶持。对列入省级及以上跨境电子商务公共海外仓建设项目的企业,一次性给予不超过 50 万元扶持。
- (5) 对经海关批准开跨境电商业务且面积达到 1000 平方米的监管场所,按设备投入费用的 50% 给予每个场所投资主体每年不超过 200 万元的扶持。

实施单位: 湛江市商务局

17. 湛江保税物流中心(B型)运营发展扶持办法(湛府规〔2020〕3号)

- (1) 跨境电子商务企业入驻物流中心开展电商业务,持续经营1年以上,当年保税货值1000万元以上、物流中心内同类企业排名前三的,分别给予50万元、40万元、30万元补贴。
- (2) 企业以物流中心为基地,在物流中心范围外、湛江市域范围内开设保税商品展示体验店,当年经物流中心保税货值 500 万元以上的,按店面面积给予补贴,每家每年最高 30 万元。
- (3) 对进驻物流中心开展业务创新且当年保税货值 1000 万元以上的企业,一次性奖励 30 万元。对开展业务创新投入设施设备的企业,给予设施设备投入资金总额 30% 的一次性补贴,最高 30 万元。
- (4) 非跨境电子商务企业进驻物流中心,持续经营 1 年以上,散货当年保税货值 1000 万元以上且排名前三或集装箱当年保税货值 500 万元以上且排名前三的企业,分别给予最高 30 万元、20 万元、10 万元的补贴。
- (5) 企业在物流中心开展出口拼箱业务的,按每票货物给予 50 元奖励;开展装拆箱业务、国际中转业务、冷链物流业务的,给予 150 元 / 标箱奖励;开展简单加工增值业务的,给予 250 元 / 标箱奖励;开展散货保税业务的,给予 2元 / 吨奖励。
- (6) 企业在物流中心与各码头公司开展区港联动业务的,给予 5 元 / 吨散货、100 元 / 标箱补贴。
- (7) 企业进驻物流中心租用场地且实际开展业务的,仓库按每月4元/平方米、堆场按每月3元/平方米给予补贴。

实施单位: 湛江市商务局

# 16. Supporting Measures of Zhanjiang Municipal Bureau of Commerce on Promoting the Development of China (Zhanjiang) Cross-border E-commerce Comprehensive Pilot Zone (Zhan Business [2021] No. 76)

- (1) For each cross-border e-commerce service enterprise, a one-time support fund of not more than 1 million yuan will be given according to 50% of the application platform system construction fee.
- (2) For enterprises whose annual cross-border e-commerce transaction volume exceeds 10 million yuan, each enterprise shall be given a support of no more than 2.5 million yuan per year according to the standard.
- (3) For companies with an annual cross-border e-commerce transaction volume of more than 100 million yuan and actual cross-border e-commerce logistics costs of more than 1 million yuan, 20% of the logistics costs will be given to each company no more than 2 million yuan per year.
- (4) For overseas warehouses with an operating area of 1,000 square meters and serving more than 5 companies in Zhanjiang, 50% of the cost of construction, leasing, and equipment purchase will be given to each company with an annual support of not more than 250,000 yuan. For enterprises listed in the construction projects of cross-border e-commerce public overseas warehouses at the provincial level and above, a one-time support of not more than 500,000 yuan will be given.
- (5) For supervised sites with an area of 1,000 square meters that have been approved by the customs to open cross-border e-commerce businesses, 50% of the equipment input costs will be given to each site investment entity no more than 2 million yuan per year.

Implementing unit: Zhanjiang Municipal Bureau of Commerce

# 17. Zhanjiang Bonded Logistics Center (Type B) Operation and Development Support Measures (Zhanjiang Government Regulation [2020] No. 3)

- (1) Cross-border e-commerce enterprises settled in the logistics center to carry out e-commerce business, continue to operate for more than 1 year, the bonded goods value of the year are more than 10 million yuan, and the top three enterprises of the same category in the logistics center will be given 500,000 yuan and 400,000 yuan respectively, 300,000 yuan subsidy.
- (2) The company uses the logistics center as its base to open bonded merchandise display experience stores outside the logistics center and within the territory of Zhanjiang City. If the value of bonded goods by the logistics center is more than 5 million yuan in the year, subsidies will be given according to the store area, each with the highest value per year 300,000 yuan.
- (3) A one-time reward of 300,000 yuan will be given to enterprises that enter the logistics center to carry out business innovation and have a bonded value of more than 10 million yuan that year. For enterprises that carry out business innovation and invest in facilities and equipment, a one-time subsidy of 30% of the total investment in facilities and equipment will be given, with a maximum of 300,000 yuan.
- (4) Non-cross-border e-commerce enterprises stationed in the logistics center, continue to operate for more than 1 year, bulk cargo value of more than 10 million yuan in the year and ranked in the top three or containers with a value of more than 5 million yuan in the year and ranked in the top three, Subsidies of up to 300,000 yuan, 200,000 yuan, and 100,000 yuan respectively.
- (5) Enterprises that carry out export consolidation business in the logistics center will be rewarded with 50 yuan for each shipment; for loading and devanning, international transit, cold chain logistics, they will be rewarded of 150 yuan per standard container; simple processing For value-added services, a reward of RMB 250 per TEU will be given; for bonded bulk cargo business, a reward of RMB 2 per ton will be given.
- (6) Enterprises that carry out district-port linkage business in the logistics center with various terminal companies will be given a subsidy of 5 yuan/ton of bulk cargo and 100 yuan/standard container.
- (7) If an enterprise rents a site in a logistics center and actually conducts business, the warehouse will be subsidized at 4 yuan/square meter per month, and the storage yard will be subsidized at 3 yuan/square meter per month

Implementing unit: Zhanjiang Municipal Bureau of Commerce

## 旅游业

### 18. 关于印发湛江市旅游营销奖励办法的通知(湛府办〔2021〕23号)

- (1) 对组织航空、专列和大型汽车旅游团队到我市住宿 1 晚以上(含本数)并游览湛江一处以上旅游景点的旅行社实行一次性奖励,最高 100 元 / 人。
- (2) 对加强外联、扩展邮轮旅游业务的本市旅行社、地接旅行社,单次接待邮轮游客 500 人以上并开展湛江一日游的,每航次奖励 5 万元。
  - (3) 对年度组织参加港湾游的旅行社,年度组织人数 2000 人次以上的,最高奖励 5 万元。
  - (4) 宣传推广奖励年度最高 50 万元。
- (5) 旅游咨询及购物服务奖励,小型旅游服务驿站最高奖励 10 万元 / 个,大型旅游服务 驿站最高奖励 20 万元 / 个。

实施单位: 湛江市文化广电旅游体育局

## 企业上市

### 19. 湛江市鼓励企业利用资本市场上市融资奖励办法(湛府规〔2020〕2号)

在本市注册的上市企业分阶段给予最高 900 万元奖励;对境外上市企业,根据首次募资投资用于本市的资金规模给予最高 600 万元奖励;对新三板挂牌企业,分阶段给予最高 170 万元奖励;对完成股份制改造并在区域性股权交易市场挂牌融资的企业,按融资额 2% 给予奖励,最高不超过 10 万元;对新三板转板上市的企业参照上市条款给予奖励。

实施单位: 湛江市金融工作局

### 20. 湛江市推进企业上市三年行动计划 (2021-2023 年) (湛府办 (2021) 14号)

企重点扶持和发展先进制造业、现代服务业等产业中的高新技术、专精特新、优质税源、 成长型企业。

实施单位: 湛江市金融工作局

## 人才集聚

## 21. 关于深化人才发展体制机制改革打造北部湾人才高地的实施意见(湛发〔2018〕4号)

- 1. 对新引进的创新创业团队,按先进等次分别给予最高 1000 万元、600 万元、400 万元资助;新入选"珠江人才计划"和"扬帆计划"的团队,在省财政资助基础上给予 25%的配套资助。国家重点人才计划入选者、"珠江人才计划"领军人才、"广东特支计划"杰出人才为带头人的团队,在省财政资助基础上按用人单位支持额度的 1 倍提供科研经费,每团队最高 200 万元,考核优秀的再给予最高 200 万元资助。
- 2. 对新引进全职并服务满 5 年的国内外顶尖人才、国家级领军人才、省级领军人才,分别给予每年最高不超过 60 万元、40 万元、20 万的生活补助(享受期最高不超过 5 年),给予 100 万元、80 万元、60 万元的一次性购房补贴。

实施单位: 湛江市人才办

## **TOURISM**

#### 18. Notice on Zhanjiang Tourism Marketing Incentive Measures (Zhanfu Office [2021] No. 23)

- (1) A one-time reward will be implemented for travel agencies that organize airlines, special trains and large scale automobile travel teams to our city to stay for more than 1 night (including the number) and visit more than one tourist attraction in Zhanjiang, with a maximum of 100 yuan per person.
- (2) For local travel agencies and local travel agencies that strengthen outreach and expand cruise tourism business, who receive more than 500 cruise tourists at a time and carry out one-day trips to Zhanjiang, each voyage will be rewarded 50,000 yuan.
- (3) For travel agencies that organize annual harbor tours and organize more than 2,000 person-times, the maximum reward is 50,000 yuan.
  - (4) The annual promotion reward is up to 500,000 yuan.
- (5) Tourism consulting and shopping service rewards. The maximum reward for small travel service stations is 100,000 yuan per month, and the maximum reward for large travel service stations is 200,000 yuan per month.

Implementing unit: Zhanjiang Municipal Bureau of Culture, Radio, Television, Tourism and Sports

### **ENTERPRISE LISTING**

# 19. Incentive measures to encourages enterprises to use the capital market for listing and financing of Zhanjiang (Zhanjiang Government Regulation [2020] No. 2)

Listed companies registered in this city will be awarded up to 9 million yuan in stages; for companies listed overseas, up to 6 million yuan will be awarded based on the scale of IPO invested in the city for the first time; for companies listed on the New Third Board, the highest will be given in stages A reward of 1.7 million yuan; 2% of the financing amount will be rewarded to companies that have completed the shareholding reform and listed on the regional equity trading market for financing, up to a maximum of 100,000 yuan; companies that transfer to the NEEQ will be rewarded with reference to the listing terms.

Implementing unit: Zhanjiang City Financial Work Bureau

# 20. Three-Year Action Plan for Promoting Enterprise Listing (2021-2023) of Zhanjiang (Zhanjiang Government Office[2021] No. 14)

Focus on supporting and developing high-tech, specialized and innovative, high-quality tax sources, and growth-oriented enterprises in industries such as advanced manufacturing and modern service industries.

Implementing unit: Zhanjiang City Financial Work Bureau

## TALENT GATHERING

# 21. Implementation Opinions on Deepening the Reform of Talent Development System and Mechanism to Build a Talent Pool in Beibu Gulf (Zhanjiang Development[2018] No. 4)

- 1. For newly introduced innovation and entrepreneurship teams, grants of up to 10 million yuan, 6 million yuan, and 4 million yuan respectively according to the advanced level; newly selected teams in the "Pearl River Talent Plan" and "Sailing Plan" will be funded by the provincial government 25% of supporting subsidies will be given to the above. The team is the leader of the national key talent plan, the leader of the "Pearl River Talent Plan", and the outstanding talent of the "Guangdong Special Support Plan". On the basis of provincial financial subsidies, scientific research funds will be provided at twice the amount supported by the employer, with the highest receiving 2 million yuan per team, teams of the best appraisal will be added a maximum of 2 million yuan fund.
- 2. For newly-introduced full-time top talents at home and abroad, national-level leading talents, and provincial-level leading talents, full-time and served for 5 years, a living allowance of up to 600,000 yuan, 400,000 yuan, and 200,000 yuan will be given each year (the maximum enjoyment period is No more than 5 years), a one-off housing purchase subsidy of 1 million yuan, 800,000 yuan, and 600,000 yuan will be given.

Implementing unit: Zhanjiang City Talent Office

1NVEST ZHANJIANG INVEST ZHANJIANG

### 22. 湛江市高层次人才学术活动资助办法(湛人才(2019)5号)

对国内外知名学术机构、科技团体、行业组织在湛江举办和组织的学术会议、专业论坛、创新创业论坛(沙龙)等高层次人才学术活动,企业、产业联盟、新型研发机构组织举办技术研讨和创新交流活动,每次可给予最高 5 万元资助。永久性落户湛江的高层次人才学术活动,每年可给予 10 万元资助。

实施单位: 湛江市人才办、湛江市教育局

### 23. 湛江市高层次人才认定及人才卡服务实施办法(试行)(湛府规(2020)4号)

被认定为我市高层次人才的,在创新创业、创办项目扶持、住房和医疗保障、户籍准入、文体生活、随迁(随居)家属入户、就业安置和子女入学等方面享受优惠便利服务。

实施单位: 湛江市人力资源和社会保障局

## 产业用地

# 24. 湛江市人民政府关于建立高质量供地制度促进供给侧结构性改革指导意见(湛府规〔2019〕10号)

符合省确定的优先发展产业且用地集约(容积率和建筑系数超过国家规定标准的40%、投资强度增加10%以上)的,可以按照不低于所在地土地等别相对应工业用地最低标准的70%执行。

实施单位: 湛江市自然资源局

#### 25. 湛江市人民政府关于印发湛江市"工改 MO"管理试行方案的通知(湛府规(2021)6号)

自 2019 年度起,市"三旧"改造项目所产生的土地增值税收(全口径)较上一年度增长超过 8% 部分,省将按 30% 比例核补,对增长超过 8% 的县(市、区),以其土地增值税贡献为权数,市财政予以补助,优先用于支持"工改工、工改 M0"项目。

实施单位: 湛江市城市更新局

# 22. High-level Talents Academic Activities Funding Measures of Zhanjiang (Zhanjiang Talent [2019] No. 5)

For high-level talent academic activities such as academic conferences, professional forums, innovation and entrepreneurship forums (salons) organized and organized by well-known domestic and foreign academic institutions, scientific and technological organizations, and industry organizations in Zhanjiang, enterprises,

industrial alliances, and new R&D institutions organize technical seminars and Innovative exchange activities can be granted up to 50,000 yuan each time. Academic activities for high-level talents permanently settled in Zhanjiang can be granted 100,000 yuan per year.

Implementing unit: Zhanjiang City Talent Office、Zhanjiang Education Bureau

# 23. Zhanjiang City High-level Talent Identification and Talent Card Service Implementation Measures (Trial) (Zhanjiang Regulation [2020] No. 4)

Those who are acknowleged as high-level talents in our city enjoy preferential and convenient services in terms of innovation and entrepreneurship, project support, housing and medical security, household registration access, cultural and sports life, family migration (residential) household entry, employment settlement, and children's enrollment.

Implementing unit: Zhanjiang Municipal Human Resources and Social Security Bureau

## INDUSTRIAL LAND

# 24. Guiding Opinions of Zhanjiang Municipal People's Government on Establishing a High-Quality Land Supply System to Promote Supply-Side Structural Reform (Zhanjiang Government Regulation [2019] No. 10)

Industries of prioritized development determined by the province with intensive land use (the plot ratio and building coefficient exceed 40% of the national standard, the investment intensity increases by more than 10%) can operate with industrial land use not lowering than 70% of the minimum standard.

Implementing unit: Zhanjiang Municipal Bureau of Natural Resources

# 25. Notice of Zhanjiang Municipal People's Government on Printing and Distributing Zhanjiang's "Work Reform M0" Management Trial Plan (Zhanfu Regulation [2021] No. 6)

Since 2019, the land value-added tax (full scale) generated by the city's "three old" reconstruction projects will increase by more than 8% compared with the previous year., District), with its land value-added tax contribution as the weight, the municipal finance will give subsidies and give priority to supporting the "industrial transformation, industrial transformation M0" project.

Implementing unit: Zhanjiang Urban Renewal Bureau

## 利用外资

# 26. 湛江市人民政府关于进一步扩大对外开放积极利用外资的实施意见(湛府规〔2018〕3号)

- 1. 对在湛江设立的年实际外资金额(不含外方股东贷款)1000 万美元(含本数)以上 5000 万美元以下的新项目(房地产业、金融业及类金融业项目除外)、500 万美元以上3000 万美元以下的增资项目和500 万美元以上1000 万美元以下的跨国公司总部或地区总部,按其当年实际外资金额不低于2%的比例奖励,最高奖励500 万元。
- 2. 对在湛江设立的年实际外资金额超过 5000 万美元的新项目、超过 3000 万美元的增资项目和超过 1000 万美元的跨国公司总部或地区总部,在按规定享受省财政奖励的基础上,按其当年所获省奖励金额 10% 的比例追加奖励,最高奖励 100 万元。

实施单位: 湛江市商务局

## UTILIZE FOREIGN CAPITAL

# 26. Implementation Opinions of Zhanjiang Municipal People's Government on Further Expanding Opening-up and Actively Utilizing Foreign Capital (Zhanjiang Government Regulation[2018] No. 3)

- 1. For new projects established in Zhanjiang with an annual actual foreign investment amount (excluding foreign shareholder loans) from 10 million US dollars (including the capital) to 50 million US dollars (excluding real estate, financial industry and similar financial industry projects), 5 million Capital increase projects above US\$30 million and below US\$5 million and multinational company headquarters or regional headquarters below US\$10 million will be rewarded at a ratio of not less than 2% of their actual foreign investment in the year, with a maximum reward of 5 million yuan.
- 2. For new projects established in Zhanjiang with an annual actual foreign investment of more than 50 million U.S. dollars, capital increase projects exceeding 30 million U.S. dollars, and multinational company headquarters or regional headquarters exceeding 10 million U.S. dollars, on the basis of enjoying provincial financial rewards in accordance with regulations, Additional rewards are based on the proportion of 10% of the provincial rewards they received in that year, with a maximum reward of 1 million yuan.

Implementing unit: Zhanjiang Municipal Bureau of Commerce